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Ti, kteří vládnou, lhostejno zda absolutisticky, nebo pod rouškou volnějších systémů,  podléhají 
pravidelně svodům se  přímo či nepřímo chválit. K tomu účelu používají nerůznější cesty a způsoby, 
z nichž jeden dominuje, když zhruba říká: „Dnešní doba je nejlepší a vy jste si nemohli pro svůj život 
vybrat lépe“. Tato sebechvála by nás v žádném případě neměla uchlácholit ke spánku na vavřínech. 
Zejména, jsou-li trnité. Nic, co je lidské není dokonalé a nemůže být konečným stavem, jakkoliv to 
obhájci systému rádi prohlašují. Stejně jako ideologové komunismu odpovídali na otázku - co přijde po 
komunismu - ještě rozvinutější komunismus, obdobně odpovídají ideologové globálního kapitalismu, 
že další fází bude kapitalismus ještě propojenější. Významný německý filozof Jürgen Habermas 
(*1929) říká, že v krizi je to, co nemá alternativu. Pro dnešní lidský svět hromadící neobyčejné 
množství globálních problémů a blížící se rychle k uzlovému bodu existence, to platí mnohonásobně. 
Potřebujeme mnoho alternativ. Pouhé pokračování současného trendu je téměř jistým zmarem lidské 
civilizace. 
 
Ideologie. Příliš často nás takové slovo pronásleduje svými důsledky. Bez oddechu se v posledních 
stoletích řítí na lidskou společnost jedna vlna ideologie za druhou. Ideologie spasení přešla v ideu 
národního sebeurčení, ta byla nahrazena ideologií čisté rasy a ta zase ideologií třídního boje. Snad by 
už konečně mohl být ve společnosti, která se ráda chlubí přídomky svobodné a  otevřené společnosti, 
klid, když tu ve svých předimenzovaných automobilech přijíždí a v klapajících střevíčcích hbitým 
krokem přichází ideologie neustálého růstu a absolutní všemohoucnosti peněz. Soudobá neoliberální 
ideologie je o to silnější, že je globalizovaná. Není možné před ní utéci, není ji možné korigovat 
poměřováním či soutěží s jinými konkurenčními systémy. Proměna musí přijít zevnitř. 
 
Každá ideologie je ale nástrojem ovládání těch druhých. Je cestou jak lidské bytosti porobit a omezit 
či znemožnit ve prospěch oligarchie jejich svobodný život. Ač měla a i dnes má každá ideologie své 
zaryté zastánce, vždy to byla především ona, jejíž cesta nebyla lemována smíchem a tancem, ale 
stálým, nesmyslným, nepochopitelným a zcela nesmyslným utrpením nepohodlné či opomenutelné 
části obyvatelstva. 
 
Absurdita stálého hospodářského objemového růstu, s nímž mnoho operují politici téměř všech barev a politických 
přesvědčení se náramně podobá následující historce. 
Jednoho dne, dávno v Palestině, ve městě Betlému žil, byl, chudý tesař. Právě čekal na narození svého prvního synka, a 
protože jej chtěl zajistit alespoň trochu, zašel do pobočky místní banky, a neboť byl chudý, uložil pro synka jeden jediný euro 
cent. A protože to byl slušný člověk s dobrou pověstí, banka s ním dohodla 5% roční úrok. Po dvou tisíci letech, kdy se jeho 
syn vrátil na zemi, aby zde vybudoval nové království, si mezi prací na obnově světa vzpomněl na tátovu úsporu v bance. 
Zašel tam a chtěl ji vyplatit. Na dobrou věc přeci. A banka počítala a počítala a příští den taky počítala a tak dále, a pak mu 
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úředníci řekli, že tolik prostě nikde nemají, že úrok vyplatit nelze. Celková částka se rovnala ceně 3 miliard zlatých koulí, 
každé o velikosti Země. 
 

Jedním z nástrojů soudobé technologie moci je neustálá privatizace – včetně privatizace veřejných 
služeb a veřejného prostoru. Není snad na škodu připomenout, že italské slovo privare znamená 
okrást. 
 

Dalekosáhlá, ale nezbytná transformace současného způsobu života bude záviset na tom, jak rychle 
budeme ochotni ustoupit od současného všeobecného hospodářského modelu, od vize totálního 
globálního obchodu a od představy, že růst obchodních aktivit nutně povede k trvalému a 
všeobecnému růstu životní úrovně a uspokojení většiny požadavků veřejnosti.  Rozhodující bude, zda 
změnu provedeme řízeně bez velkých otřesů autonomními aktivitami, nebo třeba i pomocí daňových 
mechanismů, či zda budeme sebe i ostatní dále přesvědčovat o správnosti cesty neustálého růstu a k 
proměně dojde bez našeho přičinění v hospodářském a sociálním chaosu. Jinými slovy, zda se 
rozhodneme pro udržitelnou nebo katastrofickou cestu. Dnes je již zřejmé, že systémová změna 
nepřijde od těch, kteří drží otěže pevně v rukou. Změna musí přijít odspodu. 
 
Dovoz jablek z Nové Zélandu a vína z Chile má pro snobskou společnost jistě své kouzlo, ale prodej tohoto zboží je do 
značné míry umožněn nezdaněním paliv pro leteckou dopravu (od roku 1986 Montrealskou konvencí) a vývozními dotacemi 
producentských zemí. Obojí je ale neobhajitelné, protože se jedná o trvale nepovolené subvence, které představují trvalou 
tržní deformaci. 

 
Mnoho lidí se skutečně vyleká nebo rozzlobí, uslyší-li slovo alternativa. Proslulý je rovněž postoj 
neoliberálních politiků k alternativě – charakterizuje je TINA (There Is No Alternative) někdejší britské 
premiérky Margaret Tatcherové. Přesto je ale alternativa trvalou a neoddělitelnou součástí existence.  
„Panta rhei“ – vše teče, vše se pohybuje, vše se mění, říkali antičtí Řekové. Alternativ není třeba se 
bát, není třeba je démonizovat či zakazovat. Alternativou nemusí být jenom výstřední oblečení a 
účesy (i když proč ne), ale i různé způsoby vstřícného a rozumného jednání, které nejsou ve 
společnosti hlavním proudem jenom proto, že se v podstatě neví o jejich výhodách, a že zájem 
mocných směřuje zcela jiným směrem. 
 
V poslední době se roztrhl pytel s nejrůznějšími proměnami. Rychle se začala se měnit tvář krajiny. 
Vesnice se počaly stále rychleji vylidňovat, a do měst skýtajících v rámci současného hospodářského, 
energetického a politického systému více možností, více aktivit a zaměstnání, se začali přestěhovávat 
noví obyvatelé. Města začala rychleji růst, plazí se do šířky a v okolí přibývají podivné vesnice 
nevesnice – suburby.  V centrech se opravují fasády i celé domy, ale současně se na nich objevují 
velkoplošné reklamy, které bez všeobecného konsenzu ovlivňují veřejný prostor.  Historická centra 
Prahy, Kutné Hory,  Krumlova i mnoha dalších měst se stále více podobají turistickým kulisám. Vnitřní 
části měst se vylidňují na úkor hotelů, kasin a bank. Přibývá aut, velkoměsta se stávají neprůjezdná. 
Na místo obchodů s potřebami každodenního života se vyrojily obchody sloužící jako pračky peněz, ač 
by v ulicích byly zapotřebí spíše pračky vzduchu.  
 
Jared Daimond, nositel Pulitzerovy ceny, ve své mistrně napsané knize „Kolaps“ popisuje případ svých známých z 
Jižní Ameriky, kteří měli v automobilu zabudovaný chemický záchod. Jednou, když se na začátku prázdninové 
cesty po 18 hodinách dostali pouhých 5 km od svého bydliště, se obrátili a jeli zase domů. 
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Jako protiváhu k jednosměrnému pohybu hospodářství a politiky je třeba postavit alternativy. Jakkoli 
se bude na první pohled zdát, že hospodářské alternativy nesouvisí s energetickou proměnou, mají s 
decentrálním energetickým systémem společný jmenovatel – podporují osobní, lokální a regionální 
iniciativy i vztahy a šetří náklady, materiály a energii. Jsou cestami „napříč hlavním proudem“, které 
mohou jednotlivci v makroskopickém ekonomickém prostředí realizovat. Většina z nich v západní 
Evropě již funguje, zatímco u nás jsou spíše výjimkou. 
Energetickými alternativami se podrobně zabývala přednáška o energetice. 
 
lokální měny a výměna zboží – alternativy k soudobé ekonomice 
Tento životaschopný systém u nás, přes mnohé pokusy zatím nezakotvil. Pochází z Kanady, kde jej 
poprvé  uvedl do života Angličan Michael Linton se svou ženou Shirley v roce 1982 v Courtenay v 
Britské Kolumbii. Jako psycholog reagoval na situaci ve svém okolí, kdy se v jednom městě míjeli dva 
nezaměstnaní, kteří si navzájem potřebovali nakoupit určité služby (třebas malíř pokojů potřeboval 
opravit auto a automechanik vymalovat byt), ale neměli na to peníze. Linton dal impulz ke vzniku 
lokální výměny, kterou by mohli jednotliví účastníci používat pro prodej a nákup zboží či služeb. 
Někde existují skutečné papírové peníze a jinde zase speciální elektronické účty fiktivní měny. K 
účtům mohou navíc existovat ještě další informace, například o kvalitě dodávky či služby. Skupin, jimž 
se říká v Německu „Tauschringe“ a výměna služeb se provádí na základě odpracovaného výkonu  či v 
anglosaském světě se nazývají LETS (Local Exchange Trading System) – tedy výměnné okruhy nebo 
systémy směnného obchodu, existuje mnoho. V Anglii jsou k dispozici tištěné seznamy, v nichž 
najdete abecedně řazené služby, práce nebo výrobky, od akupunktury až po zoologii. Existují různé 
modifikace, kdy platí, že hodina práce zůstává vždy hodinou práce a výkon se nepřepočítává na 
peníze. Hodina práce instalatéra je rovna hodině práce překladatele nebo právníka. Místo peněžních 
účtů tedy vznikají  účty hodinové.  
V některých jižních evropských zemích existuje takzvaná humanistická ekonomika, která je modifikací 
LET systému.  V jejím rámci neexistují žádné přepočty, bankovky, ani elektronické  účty. Jenom 
seznam těch, kteří se zavazují poskytovat  zadarmo nějakou službu nebo výrobek v určitém objemu či 
množství, a tím se dostanou do seznamu těch, kteří mohou takové nabídky využívat. Majitel 
restaurace nabízí například denně dva obědy zdarma ve své restauraci, holič jedno stříhání nebo 
učitel dvě hodiny výuky jazyka týdně.  
Všechny alternativní ekonomické systémy mají svou optimální velikost a rozmanitost nabídek. 
Například za minimální počet členů LETS okruhu se považuje 50 lidí. V některých zemích jsou v LETS 
třeba i majitelé domů nebo lékaři a přijímají tímto způsobem částečné i celé platby. Alternativní 
ekonomické systémy jsou založené na solidním přístupu všech účastněných, protože s relativně 
snadnou možností podvodů neunesou větší množství parazitů, kteří by například falšovali směnky, či 
mezi sebou prováděli fiktivní vzájemné směny.  
Někteří ekonomové a politici soudí o obdobných projektech, že jsou především způsobem jak se 
vyhýbat daním. Není to pravidlem, protože u výměny zboží a služeb jde především o nepeněžité 
plnění a vedle finanční výměny je tento způsob běžný.  Tam, kde takové aktivity zdomácněly, 
probíhají směny zboží nebo služeb většinou v souladu s daňovými předpisy a některé národní daňové 
zákony na to myslí a zákonně alternativní ekonomické cesty upravují. V několika zemích vládní 
politika alternativní ekonomiku podporuje, neboť  má za to, že může lidem pomoci tam, kde běžná 
finanční ekonomika naráží na své hranice. Prvotním záměrem lokálních okruhů není  upírání daní 
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státu (jak se v Česku někdy říkává) a potažmo s ním i příjemcům podpor a dotací, ale lidská 
komunikace, vzájemná pomoc a prosperita vyrůstající z lokálních kořenů. 
 
Regiogeld – peníze,  které se schválně kazí 
Regionální měna doplňuje oficiální měnu o regionální platidlo – většinou ve formě dobropisu a slouží 
společnému prospěchu.  Kupní sílu váže k regionu, podporuje regionální podnikatele a stimuluje 
regionální hospodářské cykly. Slouží k rozšíření aktivit a možností regionálního trhu a představuje 
nástroj regionálního rozvoje. Pomáhá odbytu lokálních a regionálních produktů, umožňuje vznik nové 
směny a pomáhá vytvářet nová pracovní místa. Regionální obchod zkracuje dopravní cesty a šetří 
životní prostředí. 
Jednou z prvních současných regionálních měn je „Chiemgauer“, který pochází z oblasti 
stejnojmenného jezera a v Německu dosáhl značné proslulosti.  Tuto alternativní měnu nastartovali 
v roce 2003 studenti Waldorfské školy v Prienu na Cheimském jezeře, pod vedením učitele ekonomie 
Christiana Gelleriho. Prvními uživateli tohoto systému se stali studenti a lidé z okruhu školy. Po dvou 
letech opustila měna školu a za šest let od založení akceptuje regionální měnu celkem 550 
podnikatelů v oblasti.  Také struktura organizující regionální měnu je od doby vzniku stále řízena 
angažovanými lidmi a nadále se profesionalizuje.  Každý člen okruhu si může v místních bankách a 
obchodech zakoupit lokální měnu za euro a to v poměru za 100 Euro 100 „chiemských“. Za tuto 
měnu můžete dostat zboží v obchodech lokální sítě.  Lokální měna ztrácí za tři měsíce na hodnotě 2% 
své ceny, což vede k tomu, že se všichni snaží tuto měnu dále použít nebo vyměnit.  Pakliže uběhne 
doba třech měsíců, lze snížení hodnoty regionální měny vyrovnat nalepením kolku. Po roce ztrácí bon 
platnost a lze jej jenom zpětně odprodat za eura. Za odprodej 100 chiemských dostanete pouze 95 
euro, tedy zaplatíte poplatek ve výši 5%. Z tohoto poplatku přináleží dvě eura spolku, který 
„regioměnu“ organizuje, a ten z těchto poplatků financuje tisk a další výdaje. Tři eura jdou účet 
veřejně prospěšné společnosti s regionálním působením. O tom, která společnost to bude, rozhoduje 
ten, kdo regioměnu vyměňuje. 
V roce 2012 přijímalo tato regionální měnu přes 600 podnikatelů a měla 3.000  členů. V oběhu je 
celkem 400.000 Chiemgauer. Obrat stále roste, v roce 2003 byl 70.000 euro, 2008 3 miliony a v roce 
2009 4 miliony euro. Nárůst mezi roky 2008 a 2009 byl 21%. Tím se stala chiemská měna největším 
regionálním oběživem v německy mluvících oblastech a jednou z nejúspěšnějších doplňkových měn 
na světě.  
Regionální měna je navržena tak, aby se stala doplňkem národní měny a nikoliv aby ji  nahradila. Tyto 
peníze se nazývají  podle lokality kde vzniky „Berliner“, nebo se jmenují jakkoli jinak (třeba „bobule“ 
či „prašule“). Lokální měna je chráněna obdobně jako národní měny nebo euro. Má ochranné prvky, 
vodotisk, speciální papír a podobě. 
Systém je výhodný pro všechny účastníky tohoto okruhu. Zákazníci pomocí regioměny  podporují 
lokální společnost a lokální podnikatelé získávají lehce nové zákazníky a v lokální měně mají relativně 
výhodný nástroj. Vedle toho stoupá pravděpodobnost, že k nim regionální peníze opět dostanou. To 
podporuje oběh peněz, které tak nezůstávají ležet ladem. 
Regioměna se rychle šíří i v dalších regionech. Některé jiné regionální peníze mají jiná pravidla, 
například severoněmecký potsdamský spolek Havelblüte nestanoví směnitelnost regionální měny za 
eura, ale omezuje jejich platnost jinak. Například určuje, v kterých hodinách smí být regioměna 
přijímána a nechá na obchodníkovi, jaké zboží za regioměnu prodává. Další alternativu představuje 
projekt Urstromtaler, který funguje od roku 2004 v Sasku Anhaltsku. Tuto regionální měnu lze 
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zakoupit za eura, ale již ne zpět vyměnit. Regionální měna pomáhá překonávat finanční krizi a přináší 
lokálním a regionální komunitě invenci, důvěru a různorodost. Nejzajímavější a nejpodstatnější 
vlastností regionální měny je skutečnost, že předem určenou rychlostí ztrácí hodnotu (například po 
čtvrt roce 1,5%) a tak nutí své majitele, aby se jí rychle zbavili. Peníze by měly rychle obíhat. Ne 
nadarmo se jim říká oběživo. 
 
Regionální peníze ale nejsou ničím novým. Již ve dvacátých letech minulého století je navrhl 
ekonomický teoretik Silvio Gesell (1862 – 1930). V 30. letech byla první místní měna zavedena v údolí 
rakouské řeky Inn, v městečku Wörgl. Měla úspěch, vytvořila mnoho nových pracovních míst,  a 
vygenerovala mnohonásobné hodnoty ve zboží a službách. Po několika málo letech byla však zrušena 
výnosem rakouského soudu. 
 
dostaňme jídlo tam, kde je třeba   
Ve městech žije mnoho lidí, kteří mají hlad, zatímco se vyhazuje rychle kazící přebytečné jídlo, které 
se ten den neprodalo v supermarketech. Podle odhadů se v městech bohatých zemí vyhazuje v různé 
formě až 30% jídla. U sběrných nádob se mnohdy scházejí hladoví a vyhrabávají potraviny z ostatních 
odpadků.  To představuje hygienické riziko a to nejen pro ty, jež se takovým způsobem živí, ale i pro 
ostatní, kteří se s nimi kdekoli setkávají.  Velikost tohoto ohrožení je dána mírou vzájemných 
kontaktů a  nakažlivostí přenášených chorob. V mnoha evropských městech existují organizace, které 
zajišťují hygienicky únosný způsob předání potravin určených k vyhození potřebným lidem. 
V Německu je celkem přes 800 místních společností, které dostávají jídlo k potřebným. Nejedná se 
jenom o shromažďování starších  potravin, ale i o různé další aktivity, při nichž se například může 
zákazník vracející prázdné lahve u automatu lehce pomocí tlačítka rozhodnout, že zálohu na vratné 
obaly nechá na účet této organizace. 
V některých zemích jsou skupiny mladých lidí, kterým není lhostejný osud hladovějících lidí a tak pro 
ně vaří a ve várnicích jídlo distribuují na místo. Tuto mezinárodní aktivitu nazývají „Food not bombs“ 
(jídlo místo zbraní) a v České republice ji realizují skupiny v Praze a v Brně. 
 
 

carsharing - doprava pro ty, pro něž je „jedno auto mnoho a žádné auto málo“  
V několika velkých městech již mnoho let fungují firmy, které poskytují zajímavou službu, která se 
jmenuje „carsharing“ neboli sdílení aut. Provozují a starají se o automobilový park, který společně 
užívá mnoho osob. Na základě registrace si můžete  vyzvednout auto na kterémkoliv parkovacím 
místě firmy – okamžité informace najdete třeba na internetu a můžete s ním jezdit kdekoli a jakkoli 
dlouho a pak jej zaparkujete na  parkovací místo. Služba je levnější než autopůjčovny a je stále k 
dispozici. Firmy působí v různých městech:  Berlíně, Kielu, Mnichově a Vídni, ale i v Aucklandu na 
Novém Zélandu a dalších městech. Německá firma Stattauto (německá jazyková hříčka: Stadt - 
město, statt - namísto) tvrdí, že jedno sdílené auto může nahradit až 14 aut v osobním vlastnictví. To 
znamená mnohem méně provozu, méně exhalací, méně parkovacích míst a ekonomičtější využití aut, 
které jinak 95% svého času tráví v klidu. A díky tomu, že auta jsou udržována profesionální firmou, je 
jejich technický stav lepší, což je opět rovněž přínosem pro ekologii a bezpečnost.  
 
doprava pro ty, kteří auto nechtějí vůbec - „carlos“ 
Tento projekt se nejmenuje po černookém Španělovi, jeho název vznikl spojením  anglického slova  
„car“ a německého slova „los“. Tedy „bezauta“. V několika švýcarských městech jsou zastávky pro 

http://cs.wikipedia.org/wiki/1862
http://cs.wikipedia.org/wiki/1930
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stopaře. Tam přijdou ti, kteří nemají - z nejrůznějších důvodů - své vlastní auto a  magnetickou kartou 
se zaregistrují ve čtecím zařízení. Nad jejich hlavou se rozsvítí světlo a přijíždějící kdokoliv vidí, že je 
tady někdo, kdo se chce tímto směrem dostat dál, a že je registrovaný. Data jsou přeposílána do 
centra organizace, kde je možno kdykoliv zjistit kdo, kdy a kam jel, a  tak jsou ochotní řidiči chráněni. 
(www.carlos.che) 
 
town to town 
Již několik let i u nás existuje služba, která se nazývá spolujízda, kdy se lze za určitý poplatek stát 
spolujezdcem do zvoleného místa. Platba odvisí od délky jízdy a částečně hradí náklady řidiče.  Tato 
služba poskytuje cestujícím vzájemnou slevu, zefektivňuje provoz automobilu, šetří pohonné hmoty a 
zvyšuje komunikaci a vzájemné poznávání. Je zájmem všech účastněných. 
Naproti tomu lze uvést příklad, kdy je sdílení aut podvodem. V některých městech jsou volnější pruhy 
vyhrazeny pouze pro auta s více cestujícími. Policie obsazenost aut kontroluje a v případě 
neoprávněného použití rychlého dopravního pásu uděluje pokuty. Jaké řešení se našlo? Na počátcích 
úseků s tímto omezením stojí mladí lidé bez práce, převážně mladé dívky nebo studenti a za drobný 
peníz nasednou do auta, všichni jsou spokojeni, ale ve skutečnosti nejsou, protože řešení dopravy se 
rozplývá v mlze. (www.spolujizda.cz) 
 
odpady jako surovina - cradle to cradle 
Představte si koberec, který je vyroben z přírodních a neškodících materiálů, nevypouští do obytných 
prostor žádné nezdravé látky  a  poté, co nad míru zestárne, jej výrobní závod za drobný peníz 
vykoupí a udělá z něj nový. Fantazie? Ne. Takové firmy již existují. Chovají se podle principu „cradle to 
cradle“ - od kolébky ke kolébce  -  název, který prosazuje otec myšlenky,  Michael Braungart. Tento 
princip využívá přírodní filozofii. Pro přírodu neexistuje žádný odpad, všechno je jenom další 
surovina, ať se jedná o zetlelé rostliny, minerální látky v nich nebo oxid uhličitý biogenního původu. 
Tento model, který bychom měli následovat, v sobě skrývá nový přístup k odpadům. Již při výrobě 
přemýšlí co s předmětem poté, co skončí jeho životnost. Nepoužívá látky, které jsou cizorodé, a které 
by se nedaly znovu zapojit do přírodních cyklů. Podle principu cradle to cradle by se každá výrobní 
jednotka současně stala surovinovou základnou, vykupovala by své staré produkty a suroviny z nich 
by sama využila v nových výrobcích. Na těchto základech je možné vystavět principielně odlišnou 
průmyslovou civilizaci, která bude pracovat s větší senzitivou, větší inteligencí a s novými materiály a 
se skutečnými zájmy spotřebitele. S tímto konceptem také souvisí  nové majitelské vztahy ke určitým 
předmětům. Některé firmy tato myšlenka začíná zajímat. Například některé špičkové sportovní firmy 
začaly vyrábět sportovní obuv, kterou lze kompostovat. 
Princip cradle to cradle má své místo nejenom v průmyslové výrobě spotřebního zboží, ale také  třeba 
v architektuře a stavbě domů – takový udržitelný dům by měl být jako strom, měl by čistit vzduch i 
vodu a používat výlučně sluneční záření. Bude optimálně konstruován  tak, aby mohl sloužit po 
malých úpravách k jiné účelu, než byl původně navržen. Například kancelářské prostory by měly být 
uspořádány tak, aby se při větším zájmu o bydlení mohl lehce přestavět na bydlení, a aby nebylo 
nutné budovu strhnout a znovu vystavěn na místě bytový dům. 
 
výměnné pobyty - coachsurfing 
Výměnné pobyty jsou již desítky let tradičním způsobem cestování a pobytů školních tříd, sportovních 
klubů či jiných skupin mládeže. V poslední době ale existují formy, které jsou přístupné komukoliv. 
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Výměnné pobyty často zprostředkují organizace, které zakládají a spravují seznamy zájemců. 
Většinou se může přihlásit pouze ten, koho doporučí jiný člen a při porušení pravidel může být z 
databáze vyškrtnut. Vlastní výměna je velice jednoduchá. Rozhodnete se, že byste rádi navštívili 
třeba Marseille. V databázi vyhledáte, zda v tomto městě žije někdo z tohoto okruhu a napíšete mu 
nebo zavoláte, že byste rádi přijeli. A oni vás ve svém bytě nechají bydlet a mohou pak „na oplátku“ 
přijet na návštěvu k vám (či k někomu jiném) nebo nabídnout svůj byt ve chvíli, kdy  budou sami 
někde jinde. 
 
wwoofing 
(World Wide Opportunities on Organic Farms) – jedná se o celosvětovou výměnnou síť, organizující 
dobrovolnou výpomoc na ekologických farmách za poskytnutí ubytování a stravy ze strany farmářů. 
Délka pobytu a pracovní nasazení záleží na dohodě mezi farmou a dobrovolníkem. Wwoofer pracuje 
6 až 7 hodin 5 dní v týdnu a stává se po dobu pobytu členem farmářské rodiny, ale jeho pobyt je zcela 
volný a závislý jen na vzájemné dohodě. Délka pobytu většinou bývá v týdnech až měsících. Neexistují 
žádné písemné smlouvy mezi dobrovolníkem a farmářem a není nárok na finanční odměnu. V Anglii 
se wwoofing provozuje od roku 1971, Česká republika se k této zajímavé možnosti připojila v roce 
2003.  (www.wwoof.cz) 
 
mediace a mimosoudní vyjednávání 
Máte-li spor se sousedem o přesahující větve jabloně či se vaše rodiny léta sváří o vyústění kanalizace 
nebo opravu společného plotu, je to nepříjemné a mnohdy takové sváry narůstají několik generací a 
dokonce mohou být - jako  v Shakespearově dramatu Romeo a Julie - vyřešeny až tragickými 
událostmi. V jistých jihoevropských zemích se znesvářené rodiny dokonce uchylovaly ze svých domů 
do přilehlých věží a tam vedli rodinnou „poziční válku“. Dnes si již nikdo takové věže nestaví a většina 
se obrací na soud. Ten se pak mnohdy táhne celá léta, advokáti si nechávají dobře platit a po 
rozsudku, podle provedených průzkumů, není  s výsledkem spokojeno celých 60% z obou 
zúčastněných stan. To jinými slovy ale znamená, že jistá část těch co vyráli, také není spokojeno. Pro 
obě strany je proto praktické přijmout jinou strategii vyjednávání; opustit represivní formu řešení 
sporu, ať již další eskalací boje v jakékoliv úrovni nebo soudním projednáváním. Soudní projednávání 
totiž aktivně nehledá smír, ale po formálním pokusu o usmíření přiřkne, mnohdy na základě 
formalizovaných kritérií, pravdu jedné straně. 
Před desítkami let byl vytvořen zcela jiný způsob vyjednávání, kterému se říká mediace a traduje se, 
že se jedná o živoucí pozůstatek hnutí hippies z 60. let. Mediací lze dosáhnout mnohem vyšší 
spokojenosti účastníků sporu. Jedná se vlastně o techniku vyjednávání ve věci sporu, které má 
napomoci nalezení nejlepšího řešení. Základem mediace je zprostředkování kontaktu třetí osobou 
(mediátorem)  a jeho řízení tak, aby nedocházelo k osobním konfliktům nebo vytváření překážek 
dohody. Mediátor řídí setkání, pomáhá vyjasňovat a formulovat zájmy a cíle obou stran a podporuje 
předkládání nových řešení. Usnadňuje sestavení vzájemné dohody. Často se říká, že základem 
úspěšného vyřešení sporu je přesná formulace konkrétních záměrů i obav jednotlivých stran. Řešení 
nenapomáhají žádná formální prohlášení nebo předvádění postojů. Mnohdy vede úspěšná mediace 
ke vzniku přátelských vztahů a spolupráce původně dlouho znesvářených stran.  
 
fair trade - kvalita pro druhé i pro sebe 

http://www.wwoof.cz/
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Fair trade je férový nebo poctivý obchod. Jistě víte, že mezinárodní obchod, zejména s ekonomicky 
slabšími partnery neprobíhá zcela férově. Čím jsou chudší, tím více se musí snažit prodat své zboží a 
tato situace stlačuje výkupní ceny surovin a zboží na úroveň jen o málo vyšší než jsou náklady. 
Většinu zisku požírají velcí obchodníci a distribuční firmy. 
Myšlenka fair trade je založena na rovnoměrnějším rozdělení výnosů, na jejich sdílení. Systém 
zaručuje, že pěstitelé či přímí výrobci dostanou za své zboží zaplacenu slušnou cenu, tak aby mohli 
uživit sebe a svou rodinu a slušně žít. Fair trade je již rozšířen v západoevropských zemích a začíná 
rovněž fungovat i u nás. Existují speciální prodejny i oddělení v běžných nákupních centrech, které se 
zabývají tímto obchodem. Cena pro někoho není jenom vyjádřením užitné hodnoty samotného 
výrobku, protože je schopen vnímat i další aspekty. Zajímá jej, zda se na výrobku nepodílela dětská 
práce, chce vědět, zda se dodržely sociální a ekologické standardy, chce zajistit, aby pěstitel dostal 
spravedlivě zaplaceno. Tací zákazníci jsou ochotni zaplatit více za jistotu poctivosti celého obchodu i 
za to, že na obchodu nebohatne jenom obchodník, ale i pěstitel či výrobce. Plodiny pro výrobky Fair 
trade jsou navíc většinou pěstovány ekologicky certifikovanými postupy, takže spotřebitel získá 
výrazně lepší kvalitu pro životní prostředí i pro sebe. 
 

zákazník zeleného proudu 
V mnoha zemích a od počátku roku 2011 i u nás je možné si přímo kupovat zelený proud, tedy 
takový, který se vyrábí z obnovitelných zdrojů a jehož výroba je limitována dalšími podmínkami, 
například velikostí vodních elektráren nebo tím, že se nemůže jednat o proud z přečerpávacích 
elektráren. Ekologicky vědomí občané si mohou tak koupit proud, který za obdobnou cenu jako 
proud fosilní a jaderný poskytuje garantovanou vyšší kvalitu. Nevznikají při něm žádné další exhalace, 
ani žádné jiné nebezpečné odpady. Každý kdo si takový proud koupí, podpoří výrobce obnovitelné 
elektřiny, protože ten mnohdy dostává více peněz, než by dostal jen na základě zákonného navýšení 
výkupní ceny. Současně bude zákazník vědět, že podstatná část navýšení ceny bude podle pravidel 
pro certifikaci zeleného proudu směřovat do výstavby nových obnovitelných zdrojů případně do 
jiných ekologických či sociálních projektů. 
Obchod s obnovitelným proudem je založen na neustálé vyvážené bilanci nákupu a prodeje proudu 
vyrobeného v obnovitelných zdrojích energie. 
 
světové nekomerční aktivity 
Jakkoliv se stále opakuje, že vše se dá koupit za peníze, asi  každý z nás by našel přinejmenším několik 
komodit, služeb, či dalších potřeb, jež se nedají vůbec koupit. Něco vlastnit nebo používat ještě 
nemusí znamenat, že bylo nutné za to vydat peníze nebo jinou protihodnotu. Snižovat i tímto 
způsobem hodnotu peněz může být pozitivním přínosem pro nejširší vrstvy veřejnosti.  Již dnes 
existují příklady, které se vymykají tvrdým obchodním pravidlům a přísné patentové ochraně. 
Solidární sdílení technologií a poznatků má již dnes své konkrétní příklady, například svobodný 
software (open software - systémy Linux a Open Office) či  volné vědecké sdružení „Globale Research 
Aliance“, v níž 50,000 vědců předává své poznatky pro veřejnou potřebu. 
 
etické investování 
Již mnoho let existují etické banky a etické investiční společnosti a fondy, do nichž můžete peníze 
vložit, aby byly půjčeny jako bezúročné půjčky například na výstavbu domů anebo pro neanonymní 
investování některých konkrétních aktivit, s nimiž souhlasíte.  Je rozdíl mezi tím svěřit peníze 
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anonymnímu, ničím nevázanému investorovi, který je může použít na těžbu ropy v amazonských 
pralesích nebo fondu, který se zaváže k výstavbě obnovitelných zdrojů energie či k zalesňování 
desertifikovaných oblastí. Důležité je podpořit fondy, které investují do udržitelných technologií jako 
do biozemědělství, obnovitelných zdrojů energie a chemie založené na přírodních látkách. V době 
finanční krize začaly tyto služby nabízet také veliké západoevropské banky.  
 
jiné formy vlastnictví 
Běžnou soudobou formou vlastnictví je soukromé vlastnictví, které je v hierarchii společenských 
hodnot vysoce ceněno. Většina euroatlantické civilizace bere tuto skutečnou za zcela samozřejmou. 
Je však otázkou, zda tento způsob vlastnictví je  opravdu nejlepší formou a zda neexistují jiné, 
výhodnější formy. 
Tak například v případě elektromobilů se vážně uvažuje, že elektrické akumulátory zůstanou 
vlastnictvím výrobce a automobilistům budou za určených podmínek zapůjčovány. Na základě tohoto 
vztahu budou také vyměňovány a nabíjeny. Uvedená alternativa má výhodu, že výrobce zajistí 
mnohem lépe recyklaci, sběr a výměnu starých a poškozených akumulátorů. 
Rovněž tak by bylo vhodné se zamyslet nad tím, zda jsme spotřebiteli například oken či střešní krytiny 
a mnoha dalších předmětů. Zda by i v těchto případech nebylo lepší, kdybychom byli jenom nájemci 
či uživatelé a výrobce by nám na základě smluvního vztahu poskytoval servis. Touto cestou by bylo 
možné lehce dosáhnout vysoké míry recyklace, případně likvidace výrobku po skončení jeho 
životnosti, ale i dobrého technického stavu výrobku, zaručujícího vyšší míru ekologického provozu. 
Takto koncipované vlastnictví či lépe pronájem oken je experimentálně zavedeno u prvních 
udržitelných budov podle principu „cradle to cradle“. 
 
volnější vzdělávání 
Pro celou společnost je pochopitelně velmi důležité, aby pokud možno co největší počet lidí měl 
volný přístup ke vzdělávání. Proto je úkolem celé společnosti, aby financovala potřebnou a výkonnou 
vzdělávací strukturu, která by byla volně k dispozici. Soukromé financování lze podporovat pouze 
v případech, že  nebude mít žádný vliv na obsah učiva. Poplatky za studie jsou bariérou na cestě ke 
vzdělávání a třeba je odmítnout. Nelze bez výhrad souhlasit s tím, že vzdělávání je pouze osobním 
přínosem, protože posunuje a ovlivňuje celou společnost. Jako příklad můžeme uvést vzdělávání žen, 
které sebou přináší snižování porodnosti. Vzdělávání za peníze naopak povede k rychlejší diferenciaci 
společnosti, což lze považovat za destabilizující prvek. 
Každý člověk je originálním individuem se všemi svými vlastnostmi, povahou a schopnostmi,  silnými i 
slabými stránkami. Proto je třeba zcela individuálně podněcovat rozvoj individuálního talentu a 
objevovat  zájmy a nové schopnosti. Vedle pevných učebních plánů je třeba mít volné vlastní formy 
při výuce i při hodnocení.   
V době nastupující krize nedává žádný veliký smysl mít zástupy podobně vychovaných absolventů 
memorujících pravidla, která pomohla společnosti dostat se do globálních problémů. 
Dalším příkladem jsou teze Ivana Illicha v knize „Odškolnění společnosti“.  Podle něj je vhodné se 
rovněž zaměřit na zcela volné předávání vědomostí bez jakýchkoliv překážek. Výchova v institucích by 
ovšem neměla nahrazovat rodičovskou výchovu. Obě formy by se měly doplňovat.  Informace by 
měly být zprostředkovány na základě doložitelných a fundovaných informací a znalostí a 
z neutrálního hlediska. Metodami vyučování by měl být věcný výklad, kreativní diskuze, vyvážená 
hlediska a kritické hodnocení zdrojů. 
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Důležitou je rovněž demokratizace školských zařízení. Pro žáky a studenty představuje vyučování 
podstatnou část jejich života. Jeho uspořádání by tedy mělo podléhat demokratickému rozhodování, 
při než by těm, kdo se učí, měla být poskytnuta přiměřená míra vlivu na obsah i formu vzdělávání. 
Tak se budou do života uvádět demokratické hodnoty, respekt k druhým a povědomí sounáležitosti. 
 
co s deformovanými finance 
Celý finanční systém a především koncové ceny jsou rdoušeny úroky. Prakticky nikdo 
z hospodářských subjektů dnes již nepracuje s hotovými penězi. Současný systém vede k tomu, že 
stále proudí obrovské prostředky od chudších směrem k bohatším. Podle zpráv německého 
hospodářského institutu (DIW) připadá průměrně 40% z  ceny kteréhokoliv zboží  na splátky úroků 
kreditů poskytnutých na jednotlivé kroky výrobního a prodejního řetězce. V Německu byla celková 
roční částka (v roce 2007 400 miliard €), která byla potřeba na pokrytí úroků z úvěrů vyšší než hrubý 
domácí produkt.  Všichni jsme se touto měrou stali finančně závislými na bankách a investičních 
společnostech. Stálý nárůst podílu úvěrových úroků na průměrné ceně výrobku sebou přináší ještě i 
další významné problémy, které hrozí vyústit kataklyzmatickým sociálním chaosem. Nejvýznamnější 
změnou, která probíhá, je stále se snižující rozdělení světového ale i národního bohatství. Pakliže 
rozdělíme celkovou světovou společnost na tři nestejné části – na 20% nejbohatších, 60% středně 
bohatých a 20% nejchudších je zřetelný následující trend:od roku 1965 do roku 1996 vzrostly majetky 
nejbohatší pětiny ze 70 na 85%, na méně než polovinu se snížily majetky střední vrstvy (z 28 na 
13,4%) a majetek nejchudších se snížil z 2,3 na 1,6%. Pro rok 2015 odhaduje UNDP (Rozvojová 
agentura Spojených národů) majetek nejbohatších na 90%, středně bohatých na 9% a nejchudších na 
1% celkového majetku. Takové rozdělení se již příliš neliší od naprostné zbídačení střední vrstvy, 
která kromě nejbohatších zůstává jedinou vrstvou, které ještě nějaký majetek zbývá.  
Velikým problémem je bohužel častá a bláhová víra ve spravedlivost takto fungujícího systému. 
Majitelé kapitálu říkají, že nechávají za sebe pracovat kapitál. To je samozřejmě nesmysl. Kapitál 
nepracuje. Pracují lidé, pracuje příroda. 
Investiční společnosti investují prostředky z pohledu jediného kritéria, tím je zisk, a málo se při 
výběru investičních záměrů starají o ekologii, zachování biodiverzity či potřeby lokálních komunit. 
Stejně jako se říká, že nejhorším zlem je anonymní zlo, obdobně bychom mohli nahlížet na anonymní 
investiční prostředky odtržené od skutečných potřeb regionů a opravdového zájmu veřejnosti. 
Ani ovšem výhled od budoucna není nijak růžový. Protože investiční společnosti a banky mají stále 
více peněz, budou se stále více ohlížet po nových investičních možnostech, které by přinášely zisk a 
nebudou se přitom ohlížet na žádná sociálně ekologická kriteria udržitelnosti. 
To co nutně potřebujeme, je jiný hospodářský systém. Nutně musíme omezit moc těch, kteří si ji 
mimo demokratický konsenzus usurpují. 
 
jiná demokracie 
Soudobá demokratická praxe, kdy se občané podílí na politickém rozhodování jednou za čtyři nebo 
pět let je zřetelně nedostačující. Během volebního období neberou v některých zemích politici 
prakticky žádný zřetel na občanskou sféru, která se tímto opomíjením stává stále pasivnější. Pasivní 
občané se mnohdy stahují opět do jakéhosi „vnitřního exilu“, který ale již nemá dynamiku ani kvality 
obdobné situace za státního socializmu. Kruh se uzavírá. 
Demokracii nelze omezovat jenom na volby a zvolené zástupce. Demokracie, která se nerozvíjí, 
odumírá. Prohloubit demokracii znamená zavést nové prvky rozhodování; referenda; překonat 
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složitosti, které souvisí s nutností odvolatelnosti politiků; realizovat veřejná slyšení; kulaté stoly; 
plánovací buňky a stálou participaci veřejnosti na rozhodovacím procesu - především u 
nejdůležitějších rozhodnutí, jako příkladně u rozpočtových záležitostí. Dbát na důsledné oddělení 
ekonomické a politické sféry.  Politici by měli být organizátory tohoto procesu. Velmi důležité je 
přesně stavit pravidla financování politických stran i omezit náklady na předvolební kampaně. 
Jaký prospěch z toho bude společnost mít? Podléhali jsme dlouho šalebné víře, že moudrý vůdce či 
mocný prezident nebo geniální šéf podniku jsou spásou. Je to velmi nebezpečná víra. Viděli jsme 
sarkastické, hořké i hrůzné konce této pošetilosti. Nicméně stále k  velikým bossům vzhlížíme a 
hledáme jej. Jako bychom stále byli malými dětmi, které hledají rodičovskou ruku. Neškodilo by nám 
opravdu dospět. 
Rovněž žádný z nás není nejchytřejší. Ani ten nejdokonalejší šéf nemá více kreativity než všichni jeho 
zaměstnanci. Nejchytřejší jsme my dohromady. 
Demokracie není jenom způsob vlády, je to tvořivost a spolupráce. Čím bude naše společnost 
kreativnější, tím se bude více podobat svému základu - přírodě.  
 
jiné formy správy majetku 
V poslední době se množí negativní, nelegální a kriminální jevy související se zneužíváním osobní 
moci ve firmách a společnostech i celých zemích. Jsou to nesčetné případy velikých firem, které 
falšují hospodářské výsledky (americká energetická společnost Enron, 2002), aby získaly vyšší kurz 
akcií;  jsou to firmy, které vypouštějí při velkých povodních škodlivé látky do řek se záměrem, že vina 
padne na někoho jiného; jsou to zájmy velikých těžebních korporací, které kvůli zajištění těžby mědi a 
zlata v tradičních indiánských oblastech povolávají armádní letky, které bombardují domorodé 
vesnice na svém státním území (Alto Guayabal, 2010). 
Dogmatické trendy privatizace, propagované světovými obchodními a finančními organizacemi; 
doporučované a vynucované proti příslibu pomoci zasáhly veřejnou zónu veliké části populace 
nejenom průmyslových zemí. Privatizovány byly i ze své podstaty jedinečné a nenahraditelné 
infrastruktury sloužící veřejnému zájmu, jako vodní řády, veřejná doprava a elektrické sítě. 
V knize  německého publicisty Jürgena Rotha Gangsterské hospodářství z roku 2010 popisuje autor 
praktiky a konkrétní případy propojení kriminálních mafií s vysokými vládními činiteli a velikými 
firmami v různých evropských zemích. Je zřejmé, že tam, kde neexistuje dostatečná veřejná kontrola, 
ohrožuje organizovaná hospodářská kriminalita zcela zásadně občanskou i ekonomickou svobodu. 
Existuje však rovněž teoretická obhajoba privatizace a kritické hodnocení společné péče o společný 
majetek. Je to proslulá esej – zřejmě více citovaná než  čtená - Garrett Hardina - Tragedie obecních 
pastvin (Tragedy of Commons) z roku 1968. Autor v ní analyzuje rozpor zájmů jednotlivce a 
společnosti, právě na případu obecních pastvin. Maximalizace zisku vede, podle této úvahy, 
jednotlivce ke zvyšování počtu paseného skotu, ale kvalita pastviny začne díky tomu trpět 
přepásáním a devastací. Několik let poté ale Hardin hodně slevil z původního radikalismu a napsal 
esej v modifikované formě, která již není tak vyhraněná vůči komunitnímu vlastnictví. 
Navzdory všem uvedeným námitkám se ale dále šíří, a je bohužel značnou částí veřejnosti 
akceptováno, dogma o tom, že nejlepší správa je správa soukromá. Těm, kterým se toto nelíbí, se pak 
předhazuje, že opak je ještě horší a argumentuje se socialistickým šlendriánem, rozkrádáním a 
nezájmem o společný majetek.  Pravda však leží,  jako obvykle, zcela jinde. Oba dva veliké politické 
systémy, ještě nedávno ekonomicky i vojensky spolu soutěžící, kapitalismus a socialismus, se přežily. 
Přežily se proto, že nevýhody obou převýšily nad výhodami a prokázaly, že nejsou schopny udržitelné 

http://en.wikipedia.org/wiki/Garrett_Hardin
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cesty.  Ani jeden ze zkrachovaných systémů nezjistil a nezačal prosazovat, že lepším vztahem než 
soutěž je spolupráce. Řešení spočívá ve veřejné správě a  veřejné kontrole s přímou participací 
občanské sféry. 
V  roce 2009 dostává švédská ekonomka Elinor Ostrom Nobelovu cenu ekonomiku za analýzu stovek 
případů, které prokazují životaschopnost a udržitelnost komunitních projektů. Oestrom na základě 
zkušeností s úspěšnými komunitními projekty po celém světě  identifikuje několik základních principů 
stabilního managementu společných zdrojů. Především je nutné, aby o společných zdrojích 
rozhodovali kolektivní volbou všichni vlastníci a nikdo jiný, aby existovaly odstupňované sankce pro 
porušování pravidel, a aby mechanismus řešení konfliktů byl všem srozumitelný. 
 
participativní rozpočet 
Okleštění demokracie na pouhou účast ve volbách jednou za čtyři nebo pět let, na nichž se účastní 
většinou pouhá polovina registrovaných voličů,  je fundamentální  chybou systému, který se chce 
nazývat demokracií.  Demokracie může být živým systémem jenom tehdy, pakliže bude stále rozvíjet 
účast občanů řízení komunit, obcí, měst  i vyšších celků. Podstatné přitom je zajistit aby spoluúčast 
občanů byla neformální a živou. Jedním z fundamentálních nástrojů zvyšování podílu občanů na 
veřejné správě je participativní rozpočet.  
Neznámějším městem, které současně má v participativním rozpočtu nejdelší praxi,  je brazilské 
město Porto Alegre. Participativní rozpočet každoročně začíná sérií sousedských, regionálních a 
celoměstských setkání, kde občané a jejich delegáti zvolení k tomuto účelu diskutují a hlasují o 
rozpočtových prioritách. Veliká setkání mohou mít až 1000 účastníků, kteří volí delegáty zastupující 
sousedy.  
Porto Alegre  využívá ročně 200 milionů dolarů  na výstavbu a služby, přičemž  právě tento podíl 
celkového rozpočtu je předmětem participativního rozpočtu a v jeho rámci se diskutují témata 
z oblasti zdravotnictví, vzdělávání, výstavby či dopravy.  Obligatorní část městského rozpočtu  není 
předmětem participativního rozpočtu.  Na participativním rozpočtu se podílí asi 50,000 občanů, 
přitom Porto Alegre má 1,5 milionu obyvatel.  Interesovaní občané se rekrutují ze všech sociálních a 
politických skupin a jejich počet od roku 1989, kdy byl participativní rozpočet v městě zaveden, 
neustále roste. Scházejí se jednou  až dvakrát za 14 dní a v každé okrsku diskutují  technické projekty 
a potřeby okrsku a navrhují rozpočet okrsku. Hlavním úkolem městské rady je vzájemně smířit 
potřeby všech okrsků, přijmout a schválit rozpočet, ale nemůže vyžadovat změny. Jedině primátor 
může vetovat rozpočet nebo jej vrátit městské radě, ale to se minulosti nikdy nestalo.  
Podle Světové  banky participativní rozpočet přispěl k zlepšení infrastruktury Porto Alegre, například 
odpadové hospodářství a připojení na vodu se zvýšilo z 75% v roce 1988 na 98% v roce 1997.  Od 
roku 1986 se zvýšil počet školáků čtyřnásobně. Zvyšující se počet občanů, kteří se podílejí na 
participativním rozpočtu,  dokládá rostoucí zájem občanů. Podíl rozpočtu na zdraví a vzdělávání 
vzrostl ze 13% v roce1985 k téměř 40% v roce 1996, stejně celkový podíl participativního rozpočtu na 
celém rozpočtu vzrostl ze 17% (1992) na  21% (1999).  
Porto Alegre nezůstalo samo, ale ovlivnilo některá města v Evropě.  Tak příkladně španělské město 
Cordoba (320.000 obyvatel) zavedlo v roce 2001 participativní rozpočet právě podle vzoru Porto 
Alegra. V rámci participativního rozpočtu se občané bez politického mandátu podílejí  na vytváření 
nebo změnách  veřejných financí. V Evropě je třeba přidat ještě další kritéria, které odlišují 
participativní rozpočet od jiných procedur. Základem jsou finanční aspekty, respektive diskuze o 
ohraničených zdrojích; občané se podílejí za celé město nebo za administrativní nebo politicky 
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vymezený obvod. Důležité je, že celý proces je dlouhodobý, nejedná se tedy o jednorázové 
referendum o finančních otázkách. Podíl občanské participace spočívá především v diskuzi probíhající 
ve zvláštních občanských setkáních. Pouhá přítomnost občanů na jednání zastupitelstev a dalších 
procesech zastupitelské demokracie není občanským rozpočtem. Organizátoři participativního 
procesu mají odpovědnost za přenesení výsledků diskuze do praktického života. Podle těchto kritérií 
bylo v Evropě v roce 2005 přes 55 občanských rozpočtů. 

Na konferenci UNO-Habitat-II excelovala v otázkách participativního rozpočtu  Brazílie, kde je přes 70 
komun jako Belo Horizonte, Belém či  Recife, také v Evropě Saint-Denis, Barcelona a v Severní 
Americe Toronto a novozélandský Christchurch. V Německu vyzkoušela v rámci projektu „Komuny 
budoucnosti“  participativní rozpočet dvě města Monheim na Rýnu a Blumberg s positivními 
výsledky. Na počátku druhého tisíciletí začalo  Severní Porýní vestfálsko společný projekt, do něhož se 
zapojilo mnoho měst: Erlangen, Hamm, Castrop-Rauxel, Vlotho, Emsdetten, Hilden. Pracovaly se 
shodnými postupy jako v Porto Alegre. V Německu tyto otázky zajímaly především Zelené a Die Linke, 
kteří vytáhli do komunálního politického boje s tématem participativního rozpočtu. V Berlínském 
obvodu Lichtenberg od roku 2005 funguje participativní rozpočet ve velkém měřítku.   
Při přenosu modelu „Porto Alegre“ do Evropy, se může zdát, že zastupitelstvo je poslední instancí při 
rozhodování o rozpočtu,  ale ve skutečnosti mají rozhodovací právo občané, ale  vysoká závaznost při 
realizaci návrhů občanského rozpočtu, takže je možno hovořit o faktickém kompetenci občanů. Podle 
brazilského modelu se při tomto postupu používá rozdělovací klíč.  Tato kriteria ale nejsou závazná, je 
možno zvolit jiné indikátory, například počet příjemců sociální pomoci v městské části, účast na 
shromážděních či podíl občanů na realizaci projektů.  
V rámci přípravy participativního rozpočtu se vytvoří skupiny stojící mimo klasickou reprezentativní 
demokracii.  V těchto skupinách neexistují žádné předběžné priority ani kritéria rozdělování, i když 
jsou samozřejmě možná taková kritéria sdílená skupinami. Diskutuje se nejenom ve velikých plénech, 
ale rovněž i v přehledných skupinách delegátů.  
Přednost takových  modelů spočívá především v potenciálu kvality rozhodování. Hluboká diskuze 
vytváří detailní návrhy řešení problémů a k objasnění důležitých otázek. V modelu Porta Alegre lze 
však nacházet  i potenciální konflikty mezi občany i mezi zájmovými skupinami. Třeba tehdy, když se 
organizovaná sdružení začnou obávat nedostatku prostředků.  

Od roku 2012 se mohou zapojovat různými způsoby do participativního rozpočtu  svého města také 
Občané Bratislavy. Může  se zapojit kdokoliv, kdo má zájem. Od září do listopadu pracovaly jednotlivé 
skupiny  na různých projektech a jejich prioritách. Přeběhlo šest veřejných fór, kde byl představen 
projekt participativního rozpočtu, strukturu městského rozpočtu, byly shromážděny kritické 
připomínky  ke službám a  veřejnému prostoru a návrhy řešení, byl vytvořen seznam priorit, nimiž se 
měli jednotlivá shromáždění  přednostně zabývat. Úkolem bylo současně zapojit co největší počet 
dalších zájemců a zájemkyň; byla zřízena Burza nápadů, ať už fyzicky, anebo na internetu. 30. října 
2012 se uskutečnila veřejná prezentace projektů, byly široké veřejnosti představeny všechny priority 
a projekty vypracované na základe podnětů  a nápadů občanů jednotlivými shromážděními 
participativního rozpočtu. Po prezentaci byla spuštěna  anketa na stránce hlavního města a na 
sociální síti,  kde mohli občané   odevzdat hlas jednotlivým projektům.   8. listopadu  celý proces PR 
vyvrcholil veřejnou rozpravou. Bylo ukončeno hlasování  v anketě a výsledky z veřejné diskuze se 
staly závěrečným výsledkem procesu na rok 2013.  Poslanci městského zastupitelstva pak rozhodli 
jaká částka bude vyčleněné pro potřeby participativního rozpočtu.  Budou se realizovat ty projekty, 
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které se finančním objemem vejdou do schválené sumy podle konečného pořadí, stanoveného 
procesem participativního rozpočtu.  
Vzhledem k celkovému rozpočtu města (čtvrt miliardy euro) ale byla suma vyčleněná pro 
participativní rozpočet  velmi nízká – čtyřicet tisíc euro, tedy zlomky promile. 
 

Small is beautifull 
Dalo by se říci, že tato kratičká věta, kterou si osvojila věhlasná anglická škola alternativ - Schumacher 
College je quintesencí této kapitoly. Malé je pěkné. V současné době jsme ale krmeni iluzí, že musíme 
stále růst. Žijeme v mylné představě, že pouze veliké je dokonalé. To ale tvrdí a tuto iluzi v nás živí ti, 
kteří mají z růstu prospěch. Mají prospěch z anonymity, kterou veliké struktury přinášejí. A není to 
vždy celá společnost. Často to jsou právě politici, kterým jde především o čísla dokazující jejich údajně 
dobré či nejlepší vládnutí; jsou to firmy, které  musí produkovat zisk proto, aby splatily půjčky a 
mohly svým akcionářům odevzdat dividendy.  
 
Uvedené příklady jsou jen některými. V této přednášce nebyly zmíněny takové aktivity jako je 
komunitní zahradničení či participativní rozpočet, v podstatě  neexistují žádné limity, které by nám 
bránily v rozvoji udržitelného života a vytvoření lepších podmínek pro všechny na této planetě. 

 

 

 


